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بسم الله الرحمن الرحيم

ٍة مِنْ َل ْنسَانَ مِنْ سُل ِلْ َنا ا َلقْ ْد خَ َلقَ  َو

ٍرِطينٍ  َقرَا ِفي  ْطفَةً  ُن ُه  َنا ْل َع ُثمّ جَ    

ِكينٍ  َنامَ َلقْ َفخَ َلقَةً  َع ْطفَةَ  ّن َنا ال َلقْ ُثمّ خَ   

ًا َظام َغةَ عِ ْلمُضْ َنا ا َلقْ َفخَ َغةً  َلقَةَ مُضْ َع ْل  ا

ًا ْلق ُه خَ َنا ْأ ْنشَ َأ ُثمّ  ًا  َلحْم َظامَ  ِع ْل َنا ا ْو َكسَ  َف

ِلقِينَ ْلخَا َأحْسَنُ ا ّلهُ  َبارَكَ ال َت َف آخَرَ 

)14 – 12(المؤمنون 



ًا  .. ًا  ..إلي كل من علمني حرف إلي كل من علمني حرف
إلى كل من أهداني كلمة ..إلى كل من أهداني كلمة ..

ًا في إنتشار الضوء داخل ًا في إنتشار الضوء داخلإلى الذين كانت معانيهم سبب   إلى الذين كانت معانيهم سبب
نفسينفسي

إلى والدتي بدرية إسماعيل ابوبكر خاطرإلى والدتي بدرية إسماعيل ابوبكر خاطر
ًا من نفح خيرها ًا من نفح خيرهاالمرأة العظيمة التى أحببتها، بعض المرأة العظيمة التى أحببتها، بعض

إلى أختي رندا عمر عبد الكريمإلى أختي رندا عمر عبد الكريم
ًا ًا طلق ًارفيقة العمر التي أدفأت برودة الوحدة، إحساس ًا طلق   رفيقة العمر التي أدفأت برودة الوحدة، إحساس

بإخضرار الملبإخضرار المل
إلي والدي رحمة الله عليهإلي والدي رحمة الله عليه

ًا له ًا لهجهد متواضع وفاء جهد متواضع وفاء

اتقدم بالشكر والتقدير لستاذى
الدكتور / مضوى مختار

ًا  لما بذله من جهد وعون ونصح في إخراج هذا البحث للنور : وأخصه تقدير
لهذه الوقفة الجليلة.
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 الشكر أجزله للفنان مجدى كودى كما أشكر أسرة كلية الدراسات العليا
 وأسرة مكتبة كلية التربية و مكتبة كلية الفنون الجميلة – جامعة السودان

للعلوم و التكنولوجيا و أسرة مكتبة كلية التربية – جامعة الخرطوم
ًا في عطاء مستمر أسر رياض  والفضل كله إلى من اعطوني وهم دائم
الطفال بولية الخرطوم – بحرى – امدرمان ، الخوات المشرفات.

الشكر والتقدير لمن ساهموا في ظهور هذا البحث
البروفيسور عبد الرحمن الخانجي

الستاذ عبد الباسط الخاتم
الستاذ يوسف بلل

الشكر ل تنقصه جزالة لسرة الدكتور / حمد النيل الفاضل
وأسرة يسن سيد أحمد

وأسرة مدرسة امدرمان الثانوية النموذجية الحكومية – بنات
 وإلي كل الذين ساعدوني في إكمال هذا البحث .. وكل الذين ظلوا في

سؤال دائم عن هذه الرسالة
إلى كل هؤلء الشكر و التقدير والحترام

خلصة البحث
 إن مرحلة الطفولة الولى هي النواة التكوينية لحياة النسييان, وعليييه
ًا ًا مهميي  تترتب مكونات شخصية الفرد, تمثل السرة ورييياض الطفييال جانبيي
 في حياة النسان. فالطفل هو اللبنة الولى في أي بناء إنساني, كمييا تمثييل
ًا في تعليم مرحلة مييا قبييل المدرسيية، وتييؤثر ًا مهم  الرسوم المتحركة جزاء

ًا في نشاطه العقلي والذهني وتحرك أشياء كثيرة في نفسه. ًا كبير تأثير
 يمثييل هييذا البحييث حصيييلة أبحيياث ودراسييات عديييدة لظهييار جييوانب
 التعليييم لمرحليية مييا قبييل المدرسيية, ونشييأة الرييياض كتعليييم أولييى لهييذه
 المرحلة والغرض منها تنشئة الطفل في السييودان ميين جييوانبه المختلفيية،
 كما تعطي الطفل معرفة خاصة بمفهوم اللمعقييول واللمحسييوس وتنمييي
 فيه التفكير البتكاري, كما نجد إن رياض الطفال بيدأت بمجهيودات فرديية
 بدون مناهج أو مقررات أو حتى توجيهات فكرية أو ثقافية أو دينييية, وكييانت
 تعلم الطفال بعض المهارات إضافة لترديد بعض الناشيد, ومن ذلك يتضييح
 أنه في مرحلة قبل الستينات وبدايتها كان تعليم مرحلة مييا قبييل المدرسيية
 بييدون أهييداف ووسييائل. والطفييل لييه مييواهب يجييب اسييتغللها واسييتعمال
 حواسه في آن واحد لتلقي المعلومة .. السمع بأحييداث الصييوات, والنظيير

إلى اللوان والشكال, واللمس خشن ناعم به نتوءات ...الخ.
 هنا تدخل الرسوم المتحركة كوسيلة قوية في التربية والتعليم وتنمييى
 القيم الفاضلة من خلل أبطال الرسوم المتحركة، كوسيلة قوية في التربية
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 وتنمييية الييذوق الفنييي والدبييي وترفييع حاسيية الييذوق ميين خلل الحركييات
والصوات والخلفيات الملونة.

 إن الرسوم المتحركة وسيييلة مهميية لبلغ الرسييائل للطفييال وتنمييية
 قدراتهم على الستيعاب لمبييادئ العقيييدة ومعرفيية الييبيئة والتاريييخ، ولكيين
 العظات والتوجيهات والوامر دون إيضاحها بأسيلوب تربيوي تعليميي تيؤدي
ًا لنتائج عكسية وذلك ما ظلييت تقييدمه أجهزتنييا العلمييية العربييية فييي  دائم

بعض الرسوم المتحركة المختلفة.
 هذه الدراسة تبرز سمات أساسية في تعليم أطفييال مرحليية مييا قبييل
 المدرسة عيين طريييق مشيياهدتهم لرسييوم متحركيية تعليمييية وميين ثييم أثيير
 الرسوم المتحركة الوافدة في تعليم الطفل بالسييودان تربويييا, ومييع كيفييية
 استخدام محتوى تعليمي لهذه الوسيلة المتطورة. ومما سييبق كييان الييدافع
 من وراء البحث (الرسييوم المتحركيية وأثرهييا علييى الطفييل السييوادني فييي
 مرحلة ما قبييل المدرسيية), أن يسييتفيد منييه المهتمييين فييي مجييال التربييية

والتعليم وعلم النفس ورياض الطفال.
ًا أهمية الدراسة وأهدافها  استهل الفصل الول بمدخل الدراسة موضح
 ومشكلة الدراسة وحدودها ومن ثم مصطلحات الدراسة, بعد ذلييك الفصييل
 الثاني وهو الطار العام النظري لدراسة ومعرفة مييا فييي مرحليية الطفوليية
 المبكييرة ورييياض الطفييال والخلفييية التاريخييية لقضييية تعليييم الطفييل فييي
 السودان والتعليم في مرحليية مييا قبييل المدرسيية, ومناقشيية مناهييج تعليييم
 مرحلية ميا قبيل المدرسية ومعرفية الوسيائل التعليميية ودورهيا والرسيوم
 المتحركة كوسيلة تعليمية متطورة, وأثر الرسييوم المتحركيية الوافييدة علييى
 تعليم الطفل في السودان, وعن أهمية التلفزيون ودوره في بييث الرسييوم
 المتحركة وكيفية اختيييار محتييوى تعليمييي وتطييور كتييب أدب الطفييال إلييى
 برامج تعليمية كرسوم متحركة وكيفية تصميمها وتنفيييذها بمنهجييية وقواعييد

معينة.
 أما الفصل الثالث تناول معالجة منهج الدراسيية والجييراءات الييتي تييم
 تطبيقها على مشرفات رياض الطفال من خلل استمارة السييتبيان والييتي
 تم تحليلها من خلل المحاور التي عرضت على المشرفات وأبييدين آرائهيين
 وكذلك متغيرات تلك المحاور مع الدراسة بخطوات إجرائية ثابتيية ومعالجيية

إحصائية.
 والفصييل الرابييع الييذي أشييتمل علييى نتييائج الدراسيية ونمييوذج لقصيية
 سودانية متطورة كرسوم متحركة وأخيرا الفصييل الخييامس والييذي احتييوى
 على الخاتمة والتوصيات (التي تود الباحثة أن تنشر فيها الرسوم المتحركة

إلى التوصيات إذا ما داهمها الوقت) والمراجع والفهارس.
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Abstract
The early childhood phase is the formative nucleus of man life upon which 

one’s personality components were determined. The family and child nurses 

respresent  an important aspect of the human personality, as the child is the first 

brick in any human building.

Also, animated cartoons represent and important part in the pre-school phase 

of education and they greately affect his/her mental and rational activity and stir a 

lot of things in the self.

This research represent an outcome of several researches and studies to show 

the pre-school educational aspects, the establishment of nurseries as a preliminary 

education of this phase the purpose of which is to raise, the child in the Sudan in its 

various aspects.

Also, it give the child special knowledge of the concept of the irrational and 

non-sensational, and develop into the child the instinct of innovative thinking. 

Likewise, we find that child nurseries started with individual efforts without 

curriculum or syllabuses or even intellectual, or cultural or religious directives. They 

used to learn children some skills beside the ricitation of some chants.

Hence, it is evident from the pre-sixties phase and in its beginning that the pre-

school education had been without objectives and means. Mean while, child has 

talents which must beuttilized and to use his senses simultaneously to receive the 

piece of information, hearing with the events of voices, looking at colors and forms, 

touching course, soft things with protrusions … etc.
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Here, the animated cartoons enter as a strong aid in the instruction and 

education, developing the virtuous values through the heroes of the animated 

cartoons, as a strong means in education, development of the artistic and literary 

taste, and it elevates the taste, sense through the movement, sounds and colored 

backgrounds.

The animated cartoons are an important means to convey the messages to 

children, developing their capabilities for absorption of the creed principles, 

acquaintance with environment and history. Nevertheless, bess admonitions, 

directives and orders without illustrating them in a learning and educational methods 

always lead to opposite results, and this what was used to be presented through our 

Arabic information media in some of the vairous animated cartoons.

This study highlights basic traits in the learning of the pre-school children 

through their viewing instructional animated cartoons and from the impact of in-

coming animated cartoons of the instruction of the child in the Sudan educationally, 

and how to use a learning content of the advanced aid from the aforesaid, the motive 

behind the research (The animated cartoons and their impact on the Sudanese 

children in the pre-school phase), is that to benefit those who are concerned in the 

area of instruction, education, psychology and children nurseries.

The first chapter started with an introduction to the study by illustrating its 

importance, objectives and the problem of the study and then the terminologies of 

the study. Followed by the second chapter which is the theoretical framework of the 

study and acquaintance with what was in the early childhood phase, children 

nurseries, the historical background of the child instruction in the Sudan, instruction 

of the pre-school phase, discussion of the pre-school phase’s instructional 

curriculum, and to know the instructional aids and their role, and the animated 

cartoons as an advanced instructional aid, and the impact of the in-coming animated 

cartoons on the child instruction in the Sudan, and on the importance of the 

television and its role in the transmission of the animated cartoons, and how to 

choose an instructional content, the development of children literature books into 

instructional programs as animated cartoons and how to design and execute them by 

a certain methodology and rules.

As for the third chapter, it tackled the addressing of the methodology of the 

study and the procedures which were applied or the child’s nurseries nunies through 

the questionaire form which was analysed through the axes that were presented to 
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the nunies who expressed their opinion, and also the variables of there axes with the 

study through constant procedural steps and statistical treatment.

As for the fourth chapter, it consisted of the findings of the study and on 

example of a Sudanese tale developed as animated cartoon, and, lastly, the fifth 

chapter which consisted of the conclusion recommendations, references and indices. 

It worth mentioning that the researcher wanted to include the animated cartoons in 

the recommendations for future dissemination.
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